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رویداد

ابهام در واگذاری 
خودروسازان

داســتان واگذاری دو تودلی خودروســاز ایران خودرو و 
ســایپا تمامی ندارد. در ســاعات ابتدایی روز یکشنبه، 
انتشار نامه ای درخصوص توقف واگذاری ایران خودرو و 

سایپا در کدال، باعثِ سرخ پوشی بازار سهام شد. 
مدیرعامل های این دو شرکت در نامه هایی محرمانه 
ارســالی از ســوی دبیرخانه شــورای عالی هماهنگی 
اقتصــادی ســران قــوا مبنــی بــر تهیــه گزارش های 
ساماندهی صنعت خودرو مقرر شد که هرگونه واگذاری 
و تحول ســهام این شرکت ها تا تعیین تکلیف این طرح 
انجام نشــود.  توقف واگــذاری درحالی رخ می دهد که 
این دو شــرکت خودروســازی در یک قدمی خصوصی 
شدن قرار داشــتند.  این موضوع در حالی رخ می دهد 
که متقاضیان سهام ســایپا تا ۲۴ اردیبهشت ماه مهلت 
داشــتند تا درخواســت خود را ارائه دهند. پس از پایان 
این بازه زمانی، قرار بود فرایند اهلیت سنجی متقاضیان 
توسط کارگروه ویژه و با نظارت سازمان خصوصی سازی 
و وزارت امور اقتصادی و دارایی آغاز  شود. از سوی دیگر 
ایران خودرو نیز با حواشی بسیاری به کروز واگذار شد و 
اکنون نوبت سایپا بود که واگذاری این دو شرکت متوقف 
شد.  بر همین اساس، ولی اله جعفری، مدیر نظارت بر 
ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار در همان روز موضوع 
را برای سهام داران شفاف کرد و با اشاره به مفاد اطلاعیه 
۲ شــرکت خودروســاز، توضیــح داد: »حســب اطلاع 
دریافتی از شــرکت های ایران خودرو و سایپا، دبیرخانه 
شــورای عالی هماهنگی ســران قوا، در نامه ای بسیار 
محرمانه، به شرکت های مذکور اعلام کرده تا زمان ابلاغ 
مصوبات ســران قوا از هرگونه واگــذاری و تغییر و تحول 
ســهام خودداری کنند.« همچنیــن ولی اله جعفری، 
مدیر نظارت بر ناشــران ســازمان بــورس، طی نامه ای 
به مدیران پنج شــرکت خودرویی )ســایپا، ایران  خودرو، 
گروه سرمایه گذاری سایپا، گروه صنعتی رنا و گسترش 
ســرمایه گذاری ایران خودرو( تأکید کرد کــه باید درباره 
وضعیت واگذاری سهام این شرکت ها شفاف سازی فوری 
در ســامانه کدال انجام شود. این نامه به توقف و سپس 
بازگشایی نماد معاملاتی شرکت ها به دنبال انتشار اخبار 
متناقض درباره واگذاری سهام دولت اشاره دارد و از این 
شرکت ها خواسته مســتندات و برنامه های خود را برای 
سهام داران به طور شفاف بیان کنند تا ابهامات برطرف 
شود. در ادامه نیز سازمان خصوصی سازی اعلام کرد: 
واگذاری سهام دولت در ایران خودرو و سایپا همچنان در 
دستور کار دولت قرار دارد. طبق اطلاعیه این سازمان، 
با حمایت دبیرخانه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
سران قوا و با استناد به قانون اجرای سیاست های کلی 
اصــل ۴۴ و برنامه هفتم پیشــرفت، دولت بــه واگذاری 
کامل سهام خود متعهد است و جزئیات برنامه واگذاری 
به زودی اعلام می شــود. به فاصله کوتاه نیز مرکز رسانه 
قوه قضائیه هم، خبر منتشرشده درباره تصمیم  شورای 
هماهنگی اقتصادی ســران قوا، در مورد توقف هرگونه 
واگذاری یا تغییر و تحول در سهام دو شرکت خودروساز 
را تکذیــب و اعــلام کرد: »چنین موضوعی در شــورای 
هماهنگی اقتصادی ســران قوا مطلقاً مطرح نشــده و 
طبیعتاً تصویب هم نشده است.« با انتشار این اطلاعیه 
مشخص شد دست کم قوای مجریه و قضائیه مخالفتی 
با واگذاری ســهام خودروسازان ندارند. این در شرایطی 
بود که پیش از این اکثریت نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی، به عنوان ضلع ســوم قوا، بارها بــر ضرورت 
واگذاری امور به مردم و خصوصی ســازی صنعت تاکید 
کرده بودند. هم زمان روابط عمومی دبیرخانه شورایعالی 
هماهنگی اقتصادی سران قوا نیز در خصوص واگذاری 
سهام شــرکت های خودروســازی ایران خودرو و سایپا، 
در اطلاعیه ای رســمی اعلام کرد: »پیرو اخبار منتشــر 
شــده درخصوص توقف واگذاری ســهام شــرکت های 
خودروســازی، بیانیه )شــنبه ۴ خرداد ۱۴۰۴( سازمان 
خصوصی سازی در این خصوص، مورد تایید دبیرخانه 
شورایعالی هماهنگی اقتصادی سران قوا است.« پس 
از انتشــار این نامه ها، »شرکت های سایپا، ایران خودرو، 
گروه سرمایه گذاری سایپا، سرمایه گذاری گروه صنعتی 
رنا و گسترش ســرمایه گذاری ایران خودرو«، در سامانه 
کدال اطلاعیه های شفاف ســازی جداگانــه ای صادر و 
تاکید کردند: »موضوع واگذاری سهام بر اساس بند ب 
ماده ۵ قانون برنامه هفتم پیشرفت و مفاد دستورالعمل 
حاکمیت شرکتی ناشــران ثبت شده نزد سازمان بورس 
اوراق بهادار باید انجام شود و پیگیری های لازم از مراجع 
ذی صلاح از جمله دبیرخانه شــورای عالی هماهنگی 
ســران قوا برای هماهنگی و رفع موانع واگذاری ســهام 
صورت گرفته و هرگونه نتیجه حاصل شده به استحضار 
ســهام داران می رســد.« در نهایت دوشنبه سیدمحمد 
اتابــک، وزیر صنعت، معدن و تجــارت، بر اجرای برنامه 
دولت در خصوص واگذاری ســهام خودروسازان تاکید 
کرد. وزیر صنعت، معدن و تجارت توضیح داد: اشــکال 
خاصی در فرآیند واگذاری سهام خودروسازها وجود ندارد 
و برنامه دولت واگذاری اســت. حال با وجود این شرایط 
بالا و پایین های بسیار مشخص نیست که آیا واگذاری این 

خودروساز به نتیجه خواهد رسید یا خیر؟
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گزارش تحقیقی تندی تهیه کرد. به طور کلی این رویه مطالبه گری 
بســیار مناســب و قابل تحسین است؛ اما ســوال اینجاست که آیا 
مجموعه مدیران صداوسیما نسبت به احقاق حقوق مردم در مقابل 
شرکت های خودروسازی شبه دولتی که تا این حد به اقتصاد کشور 
و ســلامت مردم آسیب وارد کرده اند باید منفعل بوده و با چشمانی 

کاملًا بسته از کنار عملکرد آن ها عبور کند؟

خودروهایی که از همان ابتدای تولید آلاینده اند �
احمد طاهری، رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت 
محیط زیســت درباره اســتفاده از موتورهای منسوخ شــده xu7 و 
tu3 و موضع محیط زیست در قبال وضعیت آلایندگی این موتورها 
گفت: ما موتور را به صورت جداگانه تســت نمی کنیم ولی خودرو 
بــرای تایید باید از ما مجوز بگیرد. یکســری خودروها هســتند که 
مجوز ما را نمی گیرند ولی آن خودروهایی که الان مجوز می گیرند 
خودروهایی هستند که توانسته اند حدود مجاز استاندارد یورو ۵ را 
پاس کنند. وی در ادامه به آلایندگی برخی خودروهای نوســاز در 
سال های ابتدایی تولید اشاره و خاطرنشان کرد: قانونگذار تا چهار 
ســال اول پس از تولید، خودروها را از اخذ معاینه فنی معاف کرده 
اســت اما متأســفانه تعداد قابل ملاحظه ای از این خودروها که به 
دلایلــی چون بهره مندی از تخفیف طــرح ترافیک به مراکز معاینه 
فنی مراجعه می کنند از نظر آلایندگی مردود می شــوند. در برخی 
خودروهــای داخلی این آمار به بالای ۲۰ درصد هم می رســد. این 
موضوع باعث شــد تا تست و بررسی تمام خودروهای تولید داخل 

قبل از پلاک گذاری در دستور کار قرار گیرد.
این مســئول افزود: برای این بررســی کارگروه ملی آلودگی هوا 
محیط زیست را موظف کرده تا تمام خودروهای تولید داخل را قبل 
از شــماره گذاری تســت کند. ما قبلًا نمونه برداری می کردیم اما با 
این مصوبه باید تا آخر خردادماه زیرســاخت لازم برای تســت یورو۵ 
تمام خودروها را آماده کنیم. اگر خودرویی حدود مجاز اســتاندارد 
را پاس نکند محیط زیســت مجوز نمی دهد. طاهری درباره ادعای 
یکی از شــرکت های خودروسازی مبنی بر کســب استاندارد یورو۵ 
موتورهــای tu3 و xu7 گفــت: منظور از یورو۵ بررســی حدود مجاز 
انتشار آلایندگی در روال تست  است که در یکسری آزمایشگاه مورد 
تأیید انجام می شــود و ما در داخل کشور یکسری آزمایشگاه داریم 
که می توانند این تســت را برای ناوگان ســواری انجــام دهند. وی 
خاطرنشان کرد: یکی دیگر از موضوعات مورد نظر سازمان حفاظت 
محیط زیست، بحث آلایندگی ناوگان فرسوده است که متأسفانه 3۵ 
تا ۴۰ درصد انتشــار آلایندگی متعلق به ۱۰ درصد ناوگان است که 

عمدتاً فرسوده هستند. 

خودرو یا ارابه مرگ؟ �
جدا از بحث آلایندگی خودروهای داخلی، مســئله ایمنی این 
خودروهــا هم همــواره به خصوص از نظر پلیس مــورد انتقاد بوده 
اســت؛ موضوعی که ابتدای امسال توســط فرمانده کل انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران مطرح شد. سردار احمدرضا رادان در این 
خصوص گفته بود که »واقعاً باید بپذیریم برخی از این خودروهای 
ما ارابه مرگ هســتند.« ســردار رادان در جایــی دیگر گفته بود که 
»بحث اســتاندارد و ایمنی خودروهای داخلی همواره مورد توجه 
پلیس بوده که باید در ســطح بســیار زیادی بالا برود. چند درصد 
مدیران خودروساز و خانواده آنها از خودروهای تولید خود استفاده 
می کنند؟ پیشنهاد من این است که مدیران شرکت های خودروساز 
و خانواده آنها هم برای مدتی از پایین ترین خودروهای تولید شرکت 
خود اســتفاده کنند.« وی همچنین گفته بود که »وسیله نقلیه در 

۵۰ تا ۶۰ درصد در افزایش آمار فوتی ها مؤثر است.«

مرگ بیش از 19 هزار نفر در تصادفات جاده ای ایران �
آمارهای پزشکی قانون نشــان می دهد که ۱9 هزار و ۴3۵ نفر 
بــر اثر تصادف در ســال ۱۴۰3 جــان خود را از دســت داده اند. با 
توجه به اینکه کیفیت وسیله نقلیه در ۵۰ تا ۶۰ درصد مرگ و میرها 
تأثیرگذار است؛ بنابراین می توان گفت که سالانه بیش از ۱۰ هزار 
هموطن فقط به خاطر کیفیت پایین خودروهای عمدتاً داخلی از 

بین رفته اند.
مقایســه آمــار فوتی هــای تصادفــات در ایران با کشــورهایی 
کــه جمعیتــی در حدود جمعیت کشــور مــا دارند هــم وضعیت 
تأسف برانگیزی را نشــان می دهد. به عنوان نمونه تلفات ناشی از 
تصادفات در آلمان با بیش از 8۰ میلیون نفر، فرانســه با حدود 7۰ 
میلیون نفــر، ایتالیا با حدود ۶۰ میلیون نفر و ژاپن با ۱۲۴ میلیون 
نفر جمعیت، سالانه بین دو تا سه هزار نفر است. این تعداد را با آمار 
سالانه حدوداً ۲۰ هزار نفر فوتی در ایران مقایسه کنید. مرگ و میر 
ناشــی از تصادف در ایران هفت تا ۱۰ برابر این کشورهاست. یکی 
از علل اصلی این اختلاف چشم گیر، کیفیت خودروهای مصرفی 
به خصوص خودروهای تولید داخلی است که همیشه مورد انتقاد 

بوده است.
ســردار تیمور حسینی، رئیس پلیس راهور فراجا هم اخیراً درباره 
این موضوع گفته بود که »پلیس نمی تواند نسبت به کیفیت خودرو، 
ایمنــی راه و رفتــار ترافیکی بی تفاوت باشــد. امــا گاهی وقتی ما 
وارد این مباحث می شــویم، به ما انتقاد می کنند که چرا پلیس در 

موضوعات غیربازدارنده ورود می کند.«
رئیس پلیس راهور فراجا با اشــاره به نقش حیاتی وسایل نقلیه 
استاندارد در کاهش سوانح گفته بود: »خودروهای ایمن می توانند 
نقش پیشــگیرانه در تصادفات ایفا کنند. اگرچه خطای انســانی 
همیشــه یکی از عوامل اصلی ســوانح بوده و هســت، اما در دنیا 
پذیرفته شده که خودروی استاندارد، می تواند جان سرنشین را در 

لحظه بحران حفظ کند.«
ســردار حســینی  با گلایه از محدودیت های اعمال شده بر 
واردات خــودرو، تأکیــد کرده بود کــه »این مقــررات مانع ورود 

خودروهای باکیفیت به کشور شده و ارتقای ایمنی ترافیک را با 
چالش مواجه کرده است.«

تعطیلی خودروسازها به نفع جان مردم و اقتصاد �
رئیس پلیس راهور فراجا ابتدای امسال مهم ترین مطالبه پلیس 
راهور از خودروســازان را ارتقای ایمنی و اســتحکام بدنه خودروها 
عنوان و اعلام کرده بود که »ارزیابی های میدانی نشان می دهند که 
خودروهای تولید داخلی در این زمینه دچار نواقص جدی هستند؛ 
به همین دلیل، پلیس راهور فراجا از خودروسازان خواسته است تا 

به این امر توجه ویژه ای داشته باشند.«
سردار حســینی پیش تر با انتقاد تند از دو شــرکت خودروساز 
داخلی گفتــه بود: »امتیازاتی که در طول این ســال ها به شــکل 
انحصــار و رانت داده شــده نتیجه خود را به صــورت حیف و میل 
میلیاردها سرمایه کشور، تسهیل در تصادفات، افزایش جانباختگان 
و تحمیل هزینه های هنگفت به کشور از هر لحاظ نشان داده است. 
در دنیا دیگر ماشــینی که هر ۱۰۰ کیلومتر ۱۵ لیتر بنزین مصرف 
کند نمی بینید. با یک حســاب دو دو تا چهارتا، اگر خودروســازان 
تعطیل شوند، ما با واردات خودرو و صرفه جویی در مصرف سوخت 
با واردات خودروی خارجــی، حقوق تمام کارکنان آن را می دهیم. 

این برای کشور خیلی مقرون به صرفه تر است.«

استانداردهای کجدار و مریز؟ �
مســئله کیفیت خودروهای تولید داخلی طی سال های اخیر مورد 
انتقاد سازمان ملی استاندارد هم بوده است.  فرزانه انصاری رئیس 
ســازمان ملی اســتاندارد در دیدار اســفندماه ســال گذشته خود 
با خودروســازان با اشــاره به اینکه »کیفیت خودرو همــواره یکی از 
موضوعات بحث برانگیز در جلســات تخصصی بوده«، گفته بود که 
»کیفیت خودرو به عنوان یک مطالبه عمومی مــورد توجه قرار دارد 
و حفظ ایمنی و رضایت مندی مردم، خط قرمز ما و خواســت دولت 
است.« انصاری بر ارتقای کیفیت خودروهای داخلی تاکید و اعلام 
کرده بود که »استانداردها حداقل کیفیت هستند و خودروسازان باید 
نسبت به اجرای استانداردهای 8۵ گانه اهتمام ورزند.« انصاری البته 
در این دیدار گزارش های ارائه شده از سوی خودروسازان در خصوص 
تولید خودرو با پلتفرم های جدید، تولید خودروهای هیبریدی و خروج 
خودروهای فرســوده با هدف کمک به حل معضــل ناترازی انرژی و 

کاهش آلودگی هوا را مثبت ارزیابی کرده بود!
پیش از این اســلام پناه رئیس وقت این ســازمان در سال ۱۴۰۱ 
بــا اولتیماتوم به شــرکت های خودروســاز و با بیــان اینکه »صنعت 
خودروسازی در کشور نیازمند کالبدشکافی عمیق است.« گفته بود 
که »می دانیم که صبر مردم تمام شده و به همین دلیل در بحث کیفیت 

خودرو، کوتاه نخواهیم آمد تا اعتماد از دست رفته را برگردانیم.«

مقایسه الایندگی موتورهای یورو ۱ تا یورو۵

یورو۵یورو۴یورو۳یورو۲یورو۱

Co۱۳/0۵/۵۲/0۱/۱۴۱/00 گرم در کیلومتر

۳/0۱/00/۳0/۱70/۱0کربن دی اکسید)گرم بر کیلومتر(

NOX۳/00/۳0/۱۵0/90/06)گرم بر کیلومتر(

PM----0/00۴۵ )گرم بر کیلومتر(

SHED  بلهبله---تست

بله)OBD2(بله)OBD۱(---عیب یابی روی برد

طول عمر۲0000 کیلومتر---ماندگاری

یکی از موضوعات 
مورد نظر سازمان 

حفاظت محیط زیست، 
بحث آلایندگی ناوگان 

فرسوده است که 
متأسفانه 35 تا 40 

درصد انتشار آلایندگی 
متعلق به 10 درصد 

ناوگان است که عمدتاً 
فرسوده هستند

تفاهم نامه  ســه جانبه همکاری مشــترک در توســعه پژوهش، فناوری و 
نوآوری در زنجیره ارزش صنعت فولاد کشور و زیرساخت های مورد نیاز، امروز 
توســط حسین ســیمایی، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری، حسین افشین، 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور و ســعید زرندی، 
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه به امضا رســید. سعید زرندی، مدیرعامل گروه 
فولاد مبارکه در حضور حســین افشــین، معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، حســین ســیمایی، وزیر علوم، تحقیقات و 
فناوری و محمد شریعتمداری، مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج 
فارس اظهار کرد: تمرکز ما بر تولید محصولات با ارزش افزوده بالاســت که 
در نیمه نخست ســال جاری، طرح تولید فولادهای الکتریکی و زنگ نزن را 
به عنوان یکی از پروژه های مهم خود در دستور کار خواهیم داشت؛ به طوری 
که ارزش درآمدی این دو محصول بیش از ۵ برابر دیگر محصولات است. وی 
افزود: جهت گیری ما در تولید محصولات بــا ارزش افزوده بالا به این دلیل 
است که می خواهیم در مسیر توسعه نوآوری حرکت کنیم؛ گروه فولاد مبارکه 
در حال گذار از یک بنگاه صنعتی صرفاً تولیدمحور به رهبری اکوسیســتم 
صنعتی هوشــمند و پایدار، با تمرکز بر نوآوری فناورانه، شفافیت در زنجیره 
تأمین و ارزش آفرینی است؛ سعی داریم اقدامات انجام شده در این حوزه را با 
محوریت فضای نوآوری و استفاده از تحولات هوش مصنوعی و حوزه تحول 
دیجیتال ادامه دهیم. مدیرعامل گروه فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: دغدغه 
جدی ما در حوزه انرژی اســت، متأسفانه هزینه گروه فولاد مبارکه در حوزه 
انرژی از ۲۶ هزار میلیارد تومان ســال ۱۴۰3 بــه ۵۲ هزار میلیارد تومان در 
سال جاری خواهد رسید، بنابراین به دنبال فعال سازی شرکت های مربوط به 
حوزه هوشمندسازی هستیم تا بتوانیم حداقل ۱۰ درصد از هزینه هایمان را 

سعید زرندی مدیرعامل گروه فولاد مبارکه 
در آیین انعقاد تفاهم نامه با وزارت علوم و معاونت علمی ریاست جمهوری تصریح کرد:

سرمایه گذاری ۳۲۰ میلیارد تومانی   
در ۱۲۰ مرکز تحقیقات دانشگاهی 

 مسیر روشن توسعه نوآوری صنعتی با تفاهم نامه سه جانبه همکاری 
گروه فولاد مبارکه ، وزارت علوم و معاونت علمی ریاست جمهوری

از طریق روش های نوین در حوزه انرژی کاهش دهیم؛ یکی از دغدغه های 
اصلی کشور، تولید محصولات با ارزش افزوده بالاست.

وی بــا تأکیــد بر ضــرورت حضــور در عرصه هــای بین المللی تولید 
محصولات با ارزش افزوده بالا افزود: تقسیم بندی های بازارهای جهانی 
براســاس تولید محصولات پیچیده تر است که باید مراقبت کنیم در این 
زمینه از تکنولوژی هــای روز دنیا فاصله نگیریــم. مدیرعامل گروه فولاد 
مبارکه خاطرنشــان کرد: فرایند اجرای قانــون جهش تولید دانش بنیان 
آن طور که باید و شــاید صــورت نگرفته و اگر این قانون به درســتی اجرا 
شود، می تواند محرّک خوبی برای صنایع کشور باشد. وی اذعان داشت: 
گروه فولاد مبارکه در سال گذشته، با ۱۲۰ مرکز تحقیقات دانشگاهی به 
ارزش 3۲۰ میلیارد تومان قرارداد همکاری مشــترک داشته و ۱۶۰ پروژه 
تحقیقاتی را دنبال کرده اســت. زرندی با بیان اینکــه گروه فولاد مبارکه 
بــرای هزار و ۵۵۰ نفر از نخبگان دانشــگاهی برنامــه تور بازدید صنعتی 
برگزار کرده اســت، تصریح کرد: این مجموعه حدود ۲۵۰ میلیارد تومان 
در زیرساخت های تحقیقاتی دانشگاه ها و پارک های علم و فناوری و ۶۰۰ 
میلیــارد تومان در شــرکت های پارک های علم و فناوری ســرمایه گذاری 
کرده اســت. گفتنی اســت، این تفاهم نامه به منظور خلق ارزش افزوده 
بیشتر با اســتفاده از ظرفیت های موجود در دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و 
پارک های علمی و فناوری برتر کشــور و در راستای اجرای سیاست های 
کلی علم و فناوری و توســعه پژوهش، نــوآوری و فناوری در زنجیره فولاد 
کشور و به منظور تقویت ارتباط بین دانشگاه و صنعت، با هدف بهره گیری 
از ظرفیت های موجود در دانشــگاه ها، پژوهشگاه ها و پارک های علمی و 

فناوری برتر کشور با تمرکز بر قانون جهش تولید دانش بنیان منعقد شد.

رخداد 
صنعت


